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نورا حســینی: اتوبوس آبی آشناســت. دورتــا دورش را پاپیون قرمــز زده اند. جمعیتی از 
مسئولان شهری داخل اتوبوس می شوند و راهنما هم درباره ویژگی های این اتوبوس برای 
آنها توضیح می دهد. اتوبوس آبی که در بســته حمل ونقل پاک شهرداری تهران رونمایی 
شد، همان اتوبوسی اســت که ۲۵ فروردین خبر حضورش در تهران را روزنامه شهرداری 
تهران منتشر کرد و دو روزی هم آزمایشی در مسیر جمهوری – بهارستان فعالیت کرده بود.
مجتبی شــفیعی، مدیرعامل ســازمان حمل ونقــل و ترافیک، موضــوع را رد نمی کند 
می گویــد اتوبوس هایی که در حال مونتاژ بودند هنوز تکمیل نشــده اند و این اتوبوس که 

مونتاژ آن انجام شده بود، به مراسم امروز آمد.
این اتوبوس در بهار امســال حدود هزارو ۵۰۰ اتوبوس را جابه جا کرده اســت، قرار بود 
تعداد این اتوبوس ها افزایش پیدا کند، اما همین یک اتوبوس هم از خط خارج شــده بود. 
شــفیعی می گوید: همان دو روز برای حضور این اتوبــوس در این خط کافی بود، زیرا قرار 
بود به صورت آزمایشی فعالیت کند که جواب داد. هنوز زیرساخت های شارژ اتوبوس های 
برقی کامل نشــده و باید این زیرساخت ها ایجاد شود، مراسمی که گرفته شد اعلام جهش 

فعالیت های شهرداری در حوزه حمل ونقل پاک است.
مجتبی شــفیعی در جریان رونمایی بسته حمل ونقل پاک شــهرداری هم به ماده ۱۲ 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر هم اشــاره می کند و آن را زمینه توسعه حمل ونقل پاک 
می داند و می گوید:  براساس این قانون دولت موظف است به ازای صرفه جویی در سوخت 
کمک هایی را به تولیدکنندگان برای رفع آلودگی هوا در قالب توسعه تولیدات برقی از جمله 
موتورسیکلت و... داشته باشد. در سال گذشته و امسال کمک هایی در این حوزه انجام شده 
که این مسئله با پیگیری های شهردار تهران در هیئت دولت و معاونت حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران در شورای اقتصاد بوده که اخیرا نیز دستورالعمل شورای اقتصاد تقویت 
شده است و این تأثیر بسزایی را در کاهش مصرف و شرایط زیست محیطی خواهد داشت.

بــه گفتــه او باید بــه ســمت مدل هــای جدیــد حمل ونقــل از جملــه اتوبوس و 
موتورســیکلت های برقی گام برداریم که این موضوع به طور جدی در دستور کار مدیریت 
شهری قرار گرفته است و برای نخستین بار موتورسیکلت های برقی با باتری سوآپ توسط 

تولیدکننده داخلی تولید شده اند.
شــفیعی دربــاره اتوبوس برقی ها هم می گوید:  براســاس توافق انجام شــده قرار بود 
۵۰ دســتگاه اتوبوس برقی در بهمن ماه وارد ناوگان حمل ونقل پایتخت شــوند و در مسیر 
بهارســتان - جمهوری قرار بگیرند که با توجه به مشــکلاتی کــه در گمرک و در ارتباط با 
ترخیص قطعات این اتوبوس ها ایجاد شد، این مسئله با کمی تأخیر در آینده نزدیک محقق 
خواهد شد. براساس اعلام کارخانه تولیدکننده، این مجموعه آمادگی دارد تا ۵۰۰ دستگاه 
اتوبوس برقی را تولید کند و این اتوبوس ها تأثیر بســزایی در کاهش آلودگی هوا در شــهر 

تهران خواهند داشت.
شهردار تهران هم در این مراسم که صد موتور برقی به شرکت پست تحویل داده شد، 
به آمار موتورهای فرســوده اشاره می کند و می گوید:  دو میلیون و ۶۰۰ هزار موتورسیکلت 
پلاک شــده در تهران داریم که دو میلیون آنها فرسوده هســتند، اما ۱۳ درصد بار ترافیکی 
تهران در ساعت پیک بر عهده موتورسیکلت هاست و هدف گذاری ما این است که تا پایان 
برنامه چهارم ۳۰۰ هزار دســتگاه را برقی کنیم که این کار را از موتورســیکلت های پست 

شروع کردیم، چراکه پیمایش آنها زیاد است.

محمدصادق حسن وند؛ عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، این اقدامات 
را در برابر لشــکر موتورهــای آلاینده در حال حرکت، تعداد اتوبوس های فرســوده داخل 
شــهر چندان مؤثر نمی داند و می گوید:  برای اولین بار در تاریخ کشــور پنج ســال است که 
روند افزایش غلظت آلاینده ها را شــاهد هستیم و تقریبا غلظت ذرات معلق کمتر از ۲.۵ 
میکرون افزایش شــش برابری پیدا کرده است. دو سال است که شاهد برگشت دی اکسید 
گوگرد هســتیم که این نشــان می دهد وضعیت خوبی نداریم، سالانه ۴۵ هزار مرگ ناشی 
از آلودگــی هوا وجــود دارد که در این میــان هفت درصد مرده زایی اســت این در حالی 
اســت که ما به دنبال جوانی جمعیت هستیم. پنج برنامه توسعه ای داشتیم که در همه 
آنها تأکید شــده که هوای پاک حق مسلم اســت، اما در هیچ کدام از این برنامه ها این حق

 به وجود نیامده است.
این اســتاد دانشگاه معتقد است:  اثر باد خیلی بیشــتر از اقدامات مسئولان در کاهش 
آلودگی هوا بوده، این در حالی است که ۹۹ درصد مردم دنیا با آلودگی هوا مواجه هستند 
و حتی جمعیت زیادی از مردم آمریکا در محل هایی زندگی می کنند که هوا آلوده اســت، 
اما روند آلودگی آنها کاهشــی اســت اما در کشور ما از ســال ۹۷ روند افزایشی شده و به 
نظر می رسد نیازمند اقدامات و مدیریت علمی فارغ از ایده پردازی های لحظه ای هستیم و 
انتظار می رود مسئولان حقیقتا به فکر سلامتی مردم باشند و اقداماتشان علمی و براساس 

مطالعات و هزینه - فایده باشد.
علیرضا نورپور رئیس دانشــکده محیط زیســت دانشــگاه تهران هم در این مراسم از 
جایگزینی موتورهای برقی استقبال می کند و می گوید:  در دوره گذشته به جای تفکر درست 
در جهت کاهش آلودگی هوا طرح دوچرخه های اشــتراکی اجرا شد که کار اشتباهی بود. 
اســتفاده از موتورسیکلت های برقی راهکار خوبی است و اگر تمام موتورهای شهر تهران 

برقی شود ۲۰ درصد در کاهش آلودگی هوا تأثیر دارد.
دراین مراســم درباره تأثیر شهرســازی بر آلودگی هوای تهران هم سخن گفته و تأکید 
شــد در پروژه های شهرسازی به این موارد توجه شود. مهدی چمران، رئیس شورای شهر 
تهران، به این ســخنان واکنش نشــان می دهد و می گوید:  در ارتباط با این مســئله که آیا 
ساختمان های بلندمرتبه از ورود باد جلوگیری می کنند یا خیر، هنوز مطالعاتی انجام نشده 
است، هنوز در این زمینه چیزی عاید ما نشده که آیا ساختمان های بلندمرتبه جلوی باد را 
می گیرند یا خیر، البته نظر بنده این اســت که این ساختمان ها چندان تأثیری در این زمینه 
ندارند. او با بیان اینکه باید بپذیریم که در ارتباط با هوای پاک کار خاصی انجام نشده است، 
می گوید: البته به این معنا نیست که کاری انجام نشده بلکه مسئله این است که کار مهمی 

صورت نپذیرفته است.
قرار بود روز گذشــته فهرست ساختمان های ناایمن شهر تهران هم منتشر شود، اما به 
نظر می رسد مســئولان شهری قصد ندارند نام این ســاختمان های ناایمن را منتشر کنند. 
خبرنگاران روز گذشته در حاشیه این مراسم پیگیر انتشار این فهرست بودند. مهدی عباسی، 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران می گوید شهردار تهران وظیفه 
دارد این لیســت را در سامانه شــفافیت قرار دهد و در این زمینه سلیقه افراد مهم نیست، 

بلکه عمل به قانون باید مورد توجه قرار گیرد.
او معتقد است وقتی مدیر شهرداری از فهرست ساختمان های پرخطر تهران آگاه هستند 
و نمی گذارند خانواده هایشــان در این ساختمان ها که برخی از آنها مجتمع های تجاری و 

اداری و درمانی هســتند تردد کنند، باید مردم هم انتخاب کنند که به این ســاختمان ها پا 
بگذارند یا خیر؟

اما روز گذشــته خبری از انتشار فهرست به روز شده ساختمان های پرخطر که می گویند 
تعداد آنها به ۱۱۹ ساختمان رسیده منتشر نشد. مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شــورای شهر تهران، دراین باره می گوید: منتظر هستیم که سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران فهرست را به روز و برای ما ارسال کند. حفظ جان شهروندان تهرانی برای 
ما در اولویت است و اقداماتی که در حیطه وظایف مدیریت شهری است انجام خواهد شد.
شهردار تهران قصدی برای انتشار فهرست بناهای پرخطر ندارد. او در جمع خبرنگاران 
می گوید از من پیگیر ایمن ســازی پرخطرها باشید نه انتشار فهرست. علیرضا زاکانی درباره 
دلیل منتشرنشدن لیست ســاختمان های ناایمن گفت: وقتی صحبت از ساختمان ناایمن 
می کنیم، مؤلفه های مختلفی دارد و تــا الان هیچ وقت با یک نگاه جامع درباره وضعیت 
ســاختمان های تهران برداشت نشده و تنها ناایمن بودن ســاختمان ها از نظر آتش نشانی 
پردازش شــده که به ۱۲۹ ساختمان ناایمن رسیده اند که به متولیان این ساختمان ها اعلام 
شده اســت که ساختمان هایشــان را از نظر استانداردهای آتش نشــانی ایمن کنند. برای 
اولین بار از دو ماه پیش با همکاری ۹ دســتگاه ۲۲ تیم تشــکیل دادیم که موضوع ایمنی 
ساختمان ها را از همه نظر مورد پایش قرار دهند که هدف اولیه ما پایش ۱۶ هزار ساختمان 

است که تا الان اطلاعات ۶۰۰ ساختمان برداشت شده است.
زاکانی با بیان اینکه این پایش ســاختمان ها از بعد ایمنی، ســازه و مصالح و... اســت، 
ادامه می دهد: ســاختمان ها دو دسته هســتند یا ایمن هستند یا ناایمن که ساختمان های 
ناایمن یا نیاز به بازســازی دارند یا نوسازی و قرار است بعد از پایش ساختمان ها برای آنها 

شناسنامه صادر کنیم.
او با بیان اینکه ما مسئول انتشار اسامی ساختمان ها نیستیم، بلکه اسامی ساختمان های 
ناایمن را به مراجع قضائی تحویل می دهیم، می گوید: ما در موضوع ایمنی با کسی تعارف 
نداریم و از پایش ساختمان های بلند کار را شروع کردیم و در مقوله ایمنی جدی هستیم و 

از من مسئول اقدام بخواهید نه اینکه فهرست را منتشر کنم.

۱۰

سهم آب رود ها به کام کشاورزی
چرا کاری برای اصلاح الگوی کشت انجام نمی شود؟

بسته حمل ونقل پاک شهردار؛ ۱۰۰ موتور برقی، دو اتوبوس برقی، بهره برداری از مرکز معاینه فنی و اسکوترهای برقی
رونمایی دوباره از اتوبوس های آبی

فرزانه احمدی: هر روز اخباری درباره اینکه یکی از رودخانه ها یا تالاب های کشور خشک شده است، می شنویم. عمده مصرف آب هم در شرب، صنعت و کشاورزی است. با این حال سهم 
این بخش ها از همدیگر برابر نیست. بیشترین سهم را کشاورزی می برد. در میان اولویت های تخصیص آب، بعد از شرب، مهم ترین حقابه دار محیط زیست است؛ یعنی همان رودخانه ها 
و تالاب ها که حالا به روزی افتاده اند که بعضی از آنها مانند زاینده رود گاه ماه ها رنگ آب را نمی بینند، وقتی هم می بینند، برای خودشــان نیست؛ بلکه به دلیل آزادسازی آب برای بخش 
کشاورزی است. بعضی دیگر هم مانند دریاچه ارومیه هر سال آب می روند. خلاصه اینکه بخشی از سهم محیط زیست را کشاورزی از آن خود کرده است. بیشتر کشاورزان هنوز به سبک و 
سیاق اجداد خود کشاورزی می کنند. کسی نبوده به آنها بگوید آب کم است و باید محصول کم آب بکارند و تجهیزات شان را مکانیزه و به روز کنند. ادامه این وضع می تواند خطرات جدی 

برای کشور داشته باشد؛ اما چرا کسی برای کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی کاری نمی کند؟
از  نیمــی  و  تجدیدپذیــر  آب  منابــع  تمــام  مصــرف   

تجدیدناپذیرها
شــاید پیش از هر چیز لازم باشــد مــردم بدانند چقدر از 
منابع آبی کشــور در بخش کشــاورزی مصرف می شــود. با 
این حال معلوم نیســت درصد واقعی مصرف آب در بخش 
کشــاورزی چقدر اســت. یک کارشــناس محیط زیســت در 
گفت وگو با «شرق»، مهم ترین مشکل در زمینه مصرف آب را 
نبود شفافیت دانست: «به طور کلی نمی دانیم چقدر آب در 

زمینه کشــاورزی مصرف می شود. کنترل حجمی روی منابع 
چاه و آب های ســطحی وجود ندارد. وزارت جهاد کشاورزی 
اعلام کرده که نزدیک به ۷۰ درصد از آب را مصرف می کند؛ 
اما با توجه به اینکه هشــت درصد آب در بخش شرب و دو 
درصد هم در صنعت مصرف می شــود، وزارت نیرو مصرف 
۹۰ درصد از آب را به کشاورزی نسبت می دهد. بین آمار این 

دو وزارتخانه اختلاف وجود دارد».
میــزان مصرف روشــن نیســت؛ امــا واضح اســت که 

این اختــلاف  نظرهــا مســئله ای را حل نمی کند. محســن 
موسوی خوانســاری راه حل را تنهــا در یک چیز می داند: «ما 
باید یــک دوره ریاضت آبی را طی ۱۰ ســال به پیش ببریم؛ 
بــه طوری که مصرف آب تا یک ســوم کاهش پیــدا کند. ما 
در زمینــه آب کنترل حجمی نداریــم و نمی دانیم که به هر 

کشاورز چقدر آب تحویل داده ایم».
بــرای کاهــش مصرف آب بخــش کشــاورزی هم لازم 
اســت الگوی کشت اصلاح شــود، هر کشاورز باید بداند چه 

محصولی را در چه اقلیمی و به چه میزان و با چه سیســتم 
آبیاری بــکارد. در غیر این صــورت به زودی چیــزی از منابع 
سطحی و زیرزمینی آب در کشور باقی نخواهد ماند. موسوی 
به آماری در این زمینه اشاره می کند: «در حال حاضر ما منابع 
آب زیرزمینــی تجدیدپذیر را به طــور کامل مصرف کرده ایم، 
علاوه بــرآن، ۵۰ درصــد از منابع تجدیدناپذیــر هم که برای 
نســل های آینده است، تمام شده اســت. در زمینه آب های 
ســطحی میزان مصرف بسیار بالاســت، به طوری که آب به 
تالاب ها نمی رســد. در این شرایط بازگشــت به وضع سابق 

بسیار دشوار است».
 امنیت غذایی به قیمت نابودی سرزمین؟

مسئولان گاهی از خودکفایی در بخش کشاورزی به عنوان 
یک توانمندی صحبت می کنند؛ چیزی که کارشناسان درباره 
آن نظر دیگری دارند. به گفتــه اصحاب فن، نباید به قیمت 
رسیدن به امنیت غذایی، در زمینه کشاورزی خودکفا شویم.

به گفته موســوی، در حال حاضر هم در زمینه محصولات 
کشــاورزی به واردات نیاز داریم: «همین الان هم بیش از ۱۰ 
میلیون تن ذرت وارد کشور می شــود که معادل ۱۵ میلیارد 
مترمکعــب آب اســت، یــا پنج میلیــون تن جــو و کنجاله 
وارد می کنیــم که معادل ۱۰ میلیارد مترمکعب آب اســت. 
بــرای تأمین ۹۰ درصد از روغن نباتی کشــور هم به واردات 

وابسته ایم».
طبق نظر این کارشناس محیط زیست، چاره کار حرکت به 
سمت راه های بهینه است: «مدیران کشور باید یک نقشه راه 
بلندمدت تدوین کنند، با این مضمون که کشاورزی قرار است 
به چه ســمتی برود. با تغییر اقلیــم فعلی، گرمایش زمین و 
خســارتی که در چند دهه گذشــته به منابع آبی کشور وارد 
شده است، به نظر می رسد که کشاورزی به خصوص با سبک 

فعلی نقشه راه آینده ما نیست».
موســوی تأکید دارد که تأمین بخش زیادی از محصولات 
باید به ســمت واردات برود: «همین امــروز اگر از منابع آب 
تجدیدناپذیر استفاده نکنیم، یک سوم کشاورزی کشور از دور 
خارج می شــود. منابع آب تجدیدپذیر در حال حاضر به طور 
کامل مصرف می شــود، یک ســوم این مقدار، حقابه محیط 
زیســت است. درباره آب زیرزمینی هم اگر چاه های غیرمجاز 

مسدود شوند، بخش زیادی از کشاورزی تعطیل می شود».
 الگوی غذایی مردم باید تغییر کند

دورریز هرروزه مقدار زیادی برنج و گوشــت و سایر مواد 
غذایی در رســتوران ها، هتل ها و حتی خانه ها نشان می دهد 
الگــوی غذایــی مردم هــم نیاز بــه اصــلاح دارد. به گفته 
موســوی: «اکنون بیشــتر غذای مردم با برنــج پیوند خورده 
است. برنج هم محصولی آب بر است و لازم است به سمت 
فرهنگ سازی برای مصرف کمتر برنج و جایگزینی سایر مواد 
غذایی به جای آن برویم. گوشــت از دیگر محصولاتی است 
که نباید در کشور ما تولید شود. هر یک کیلوگرم گوشت، هم 
در دامداری هــا و هم در مراتــع، ۱۵ مترمکعب آب مصرف 
می کند. الان در مراتع ایران، ســه برابــر ظرفیت، دام وجود 
دارد و گونه های گیاهی نادر هم در حال از بین رفتن است».

 دولت کجای ماجراست؟
تعیین یک الگوی کلی برای کشــاورزی در کشــور ممکن 
نیست؛ چراکه تنوع آب و هوایی در کشور زیاد است و خاک و 
آب و هــوای هر بخش از کشــور ویژگی خود را دارد. به نظر 

می رسد برای حل این مشکل نیاز به کار زیادی هست. با این 
حال هنوز مسئولان کشور این موضوع را جدی نگرفته اند.

موســوی کارهای انجام شــده را کافــی نمی داند: «چند 
ماه پیش شورای عالی کشــاورزی در هیئت دولت با حضور 
ابراهیم رئیســی ســندی را برای الگوی کشــت و ســاز و کار 
حکمرانی آب ارائــه داد. این کار می تواند مثبت باشــد؛ اما 
واقعیت هــای منابع آبی در آن دیده نشــده؛ چراکه این الگو 

باید با وزارت نیرو هماهنگ باشد».
کشــورهای دیگــر بــرای مدیریت مصرف آب شــان چه 
می کنند؟ به گفته او «در کشــورهای دیگــر ۴۰ درصد منابع 
آب تجدیدپذیر مصرف می شــود؛ اما در کشور ما صددرصد 
این آب به مصرف می رســد. در کشــورهای دیگر میزان آب 
تجدیدپذیر محاسبه می شــود. حقابه محیط زیست را از آن 
کســر می کنند و باقی مانده را بین مصارف مختلف تقســیم 
می کننــد. ما نه تنها آب تجدیدپذیــر را به طور کامل مصرف 
می کنیــم؛ بلکه به آب هــای زیرزمینــی و تجدیدناپذیر هم 
دســت می زنیم. نتیجه این روند این است که کشور تخریب 

می شود».
 کشــاورز باید از مزایای اقتصادی روش هــای نوین باخبر 

شود
این طور که شواهد نشــان می دهد، دولت به طور عملی 
هنوز کاری در زمینه بهبود مصرف آب در کشــاورزی انجام 
نداده اســت. یک عضو کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی 
تهــران در این باره گفت: «چندســالی اســت بــرای بهبود و 
اصلاح الگوی کشــت در کشــور صحبت هایی می شود؛ اما 
کار عملیاتی و مؤثر صورت نگرفته اســت. شاید بتوان گفت 
در حد چند قرارداد پایلوت اســت. کشــاورزیِ قراردادی، به 
این شــکل که مصرف کننده و صادرکننده به کشاورز بگویند 
چه محصولی را با چه ســبکی بکارد به طور فراگیر در کشور 
وجود ندارد. درواقــع وزارت جهاد در این زمینه برنامه ریزی 
نکرده اســت و بخش خصوصی هم در ایــن زمینه اقدامی 

نداشته است».
تأکید احمد فرشچیان بر این است که چنین اتفاقی نیاز به 
برنامه ریزی دارد: «این طور نیست که وزارت جهاد کشاورزی 
حرفــی را مطرح کنــد و از فردای آن همه کشــاورزان روی 
کشــاورزیِ قراردادی یا اصلاح الگوی کشت کار کنند؛ بلکه 
نیاز به زمینه سازی و ایجاد زیرساخت هایی در زمینه مقررات 

و فرهنگ سازی هست».
از نظر او آموزش، نقش مهمی در این میان دارد: «کشاورز 
باید آموزش ببیند تا الگوی کشت را عوض کند. وزارت جهاد 
چقدر برای آموزش به کشــاورز کار کرده اســت تا او مزایای 

کشت با روش نوین را بداند؟».
اولین الــزام در بحث آموزش کشــاورز، توجیه او درباره 
مزایــای اقتصادی اصلاح الگوی کشــت اســت. بــه گفته 
فرشــچیان، تا وقتی این کار صورت نگیرد، کشاورز به سمت 
اصــلاح رونــد خود پیــش نمــی رود: «دولت بایــد مزایای 
اقتصادی روش های نوین آبیاری و کشــت را برای کشاورزان 
تشــریح کند. کشــاورز با چه دانشــی باید ایــن کار را بکند؟ 
در صورتی که اگر مزایای اقتصادی روش های جدید را بداند، 
ممکن است حتی بدون نیاز به بودجه دولت، روش کار خود 
را تغییر بدهد. البته تــا جایی که می دانم، بودجه ای هم در 

دولت برای چنین اقداماتی وجود ندارد».

یکشنبه
۲ بهمن ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۷۸

یادداشت

درد تنهایی
نســترن فرخه: کاش هیچ درد اجتماعی ای وجود نداشــت تا 
برای رفع آن ملزم به انجام فعلی باشــیم، اما حالا که هست، 

باید از آن نوشت.
آدم هــای بســیاری را دیــدم کــه بی نام و نشــان در عمق 
آســیب های اجتماعی، روز و شــب خــود را وقــف بهبود یا 
ایجاد نقطه ای روشــن برای این حجم انبوه ســیاهی می کنند. 
جوان هایی که درد را به خوبی فهمیدند، اما توان اندکی برای 
پیش رفتن در این مســیر سنگلاخی داشته اند، ولی همچنان از 

هیچ تلاشی فروگذار نیستند.
آدم هایــی که بــدون حمایت های دولتی، دســت کودکان 
پر معضلی را گرفتند که شــاید برای هــر مورد نیاز به تیم های 
عریض و طویل دولتی بود، اما با دست خالی با تحمل هزاران 
آســیب کم یا زیاد روحی و روانــی، ناجی خانواده های مناطق 
حاشــیه شدند. بااین حال، در این ســال ها، وسعت این سیاهی 
آن قدر بیشتر و بیشتر شــده که گاه، سیکل معیوب فقر، سیلی 
محکمــی از این حیث که « تو ای جــوان، قدرتت از این حجم 
آسیب کمتر است» با بی رحمی صورتشان را داغ کرده و کم کم 
بحران هایــی از جنس ناکافی بودن در برابر دریایی از مشــکل، 
در جانشان ریشه دوانده است. افسرده هایی که همچنان برای 
نقطه های روشــنی در بطن یک ســیاهی تلاش می کنند، اما از 

روح بزرگ خود بی خبرند.
شــاید اگر فعال اجتماعی هــم نگوییم، آنهــا جوان های 
دغدغه منــدی هســتند که آگاهی بســیاری از آنهــا، جز زجرِ 
دیــدن این نابرابــری، چیز دیگر برایشــان به ارمغــان نیاورده 
اســت. آدم هایی که به انحای مختلف، مرگ یا نابودی زندگی 
مددجوهای کوچک یا بزرگ خود را دیدند؛ مرگ پســر بچه ای 
با ریزش ســقف ناامن آشــیانه اش در شــبی بارانــی، دیگری 
با غرق شــدن در کانالــی بی حفاظ در منطقــه ای دور افتاده و 
مرگ دخترکــی بر اثر کار زیاد در چهارراه  های شــهر؛ که جثه 
کوچک هر کدام را به شــکلی در تن ســرد خاک جا گذاشــتند

 و گریستند.
امــا اغلب ایــن جوان ها کــه از حمایت هــر ارگانی برای 
یاری رســانی ناامیدند، گاه خــود را مقصر حداقل بخشــی از 
ماجــرا می داننــد. صدای یکــی از این جوان ها بعــد از مرگ 
دختر ۱۰ ســاله هنوز در گوشــم اســت که « کاری نتوانســتیم 
انجــام دهیــم، در اوج درد می دانســت کــه اگر بهتر شــود 
باز هــم پدر خانه او را ســر خیابان می فرســتد». ایــن افراد، 
ســرمایه های ارزشــمندی هســتند که تفکری جــز اصلاح و 
ســاخت دنیایی بهتر در سر ندارند و همیشــه «به تنهایی» بر 
خــاک مناطق معضل خیز و حاشــیه گام برداشــتند، اما هیچ 
گوشــی به درســتی شــنوای روایت های آنها نبــوده و کاش 
دســتی یاری رســان، به گرمی این جوان هــای پر دغدغه را در 

آغوش می کشید... .

باد از برنامه های کاهش آلودگی هوا اثربخش تر است


